
بسم الله الرحمن الرحيم و به نستعين
خدمت همه حضار محترم سلام و عرض ادب دارم و خدا را شكر مي كنم كه 

امروز در اين ساعات مبارك در خدمت شما هستيم. 
تش��كر مي كنم از همه ش��ما بزرگواران چه آنهايي كه مقيم جزيره كيش 
هستيد و اهل كيش و چه آنهايي كه مهمان كيش هستيد. به هر حال حضور 
در يك چنين رويداد مهمي قطعا يك خس��ته نباشيد و خدا قوت گفتن به 
همه هموطنان و عزيزاني است كه در راستاي توسعه كشور تلاش مي كنند. 
من هم سپاسگزاري مي كنم از همه دست اندركاران شكل گيري چنين كار 
بزرگي و رقم زدن چنين رويداد مهمي. تشكر مي كنم به طور ويژه از فعالان 
بازار سرمايه و بورس كالا،  از عرضه كنندگان و تقاضا كنندگان، كارگزاران 
و همه آنهايي كه وقتي استقبال مي كنند از يك رويداد خوب، زمينه را براي 
يك رويداد خوب تر فراهم مي كنند. تش��كر مي كنم از آقاي هاش��ميان و 
هم��كاران در ب��ورس كالا و همچنين از اعض��اي محترم ش��وراي بورس،  
مديرعامل سازمان بورس جناب آقاي دكتر صالح آبادي و ديگر همكارانم و 
سرانجام از همكاران وزارت نفت،  شركت پتروشيمي جناب آقاي نژادسليم 
و به طور خاص تشكر مي كنم از نمايندگان رسانه هاي گروهي كه انشاءالله 
اين پيام شادي را به مردم ايران و منطقه و حتي مردم جهان مخابره مي كنند. 
تشكر هم مي كنم از جناب آقاي مهندس كريمي به خاطر اينكه ميزبان اين 

همايش بودند.
من اين توفيق را دارم كه براي دومين بار در اين سالن حضور پيدا مي كنم. 
فكر مي كنم دوستان خاطرشان هست كه در نخستين جلسه دوستاني كه 
حضور داشتند گفتم رفته رفته بناي اقتصاد دستوري در حال برچيده شدن 
از اقتصاد ايران است و امروز اين مراسم يكي از همان پنجره هايي است كه به 
همان سمت گشوده شده است. بايس��تي ولادت باسعادت امام رضاي عزيز 
را نيز  تبريك عرض كنم كه در آس��تانه 1388/8/8 هس��تيم و خدا را شكر 
مي كنم كه نگين شفاف بورس نفت و پتروش��يمي بر ركاب مرجان كيش 
نشست. كيش مرواريد خليج فارس و  ساحل مرجانی اش قطعا انتخاب مفيد 
و شايسته اي بود براي ميزباني اين رويداد و تاسيس اين بورس. انشاءالله كه 

بر مردم منطقه كيش و ساكنين كيش هم مبارك باشد. 
دوستان آنچه را كه بايد گفته مي شد گفتند و بنده هم حرف جديدي ندارم 
جز اينكه يك جمع بندي از فرمايش��ات دوستان داش��ته باشم. استحضار 
داريد كه اقتصاد ايران، اقتصادي اس��ت با ظرفيت بسيار بالا. از هر حيث كه 
بخواهيم تحليل كنيم قطع��ا ايران داراي فرصت ها و ظرفيت هاي بس��يار 
بالايي است. اساس تدوين سند چش��م انداز ايران در افق 1404 هم برآمده 

از اين شناخت است كه ظرفيت و استعدادهاي ايران در حوزه اقتصاد فراتر 
از دستاوردهاي آن است و اساسا دستاوردهاي  ايران در عرصه اقتصاد و  در 
حوزه اقتصاد،  متناسب و  كافي  و  وافي ظرفيت هاي آن نيست. خوشبختانه 
با كاركارشناسي عميق و سليم، سند چشم انداز ايران در افق 1404 نوشته 
ش��ده و تصوير آرماني ايران ارائه شده اس��ت . خب براي محقق كردن اين 
تصوير آرماني ما نياز داشتيم كه يك تقسيم كار و ترتيب نهادي روشن و كارا 
داشته باشيم. اين امر هم با ابلاغ سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي و 
به دنبال آن، تدوين قانون اجرايي اين سياست ها تعريف شده و امروز ما مي 
دانيم كجا مي خواهيم برويم. مي دانيم شايسته قرار گرفتن در كدام موضع 
اقتصادي هستيم و مي دانيم ترتيب درست رس��يدن به اين تصوير آرماني 
چيست. سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي كارش همين بوده است. 

اما حتما استحضار داريد كه اين دو خيلي مهم بودند  اما كافي نيستند. اينها 
لازمه كارند. اگر بخواهيم كار را انجام دهيم نياز داريم كه دست به كارهاي 
مهمي بزنيم كه آن همانا اصلاح ساختارهاست. طرح تحول اقتصادي را كه 
ما مطرح كرديم و در واقع به نوعي اصلاح ساختار اقتصادي ايران نام گرفته 
و خودش را جا انداخته و كمتر كسي هس��ت كه الان توجهش به اين طرح 
جلب نشده باشد با همين نيت بود كه اگر قرار باشد به آن تصوير برسيم، اگر 
قرار باش��د آن ترتيبات نهايي را اجرا كنيم نياز داريم ساختارهاي اقتصادي 
ايران را هم اصلاح كنيم. براي اصلاح س��اختار نيازمند به نوسازي هستيم. 
اصلا نمي شود شما س��اختارها را اصلاح كنيد بدون آنكه دست به نوسازي 
بزنيد. در صحبت هاي آقاي هاشميان هم بود كه نمي شود با سازوكار بازار 

حركت بورس كالا 
به سمت بين المللي شدن جاي خوشبختي   است

International Oil and Petrochemical Products Trading Floor

دكتر حسيني، وزير امور اقتصادي و دارايي :

ماهنامه   خبري ، تحليلي و علمي 
شماره  بيست و هفت وبيست و هشتم/ مهر و آبان 88

66



س��نتي مباحثي چون رقابت و شفافيت را متناس��ب با دنياي امروز و 
واقعيت هاي امروز تامين كرد. اينجاست كه نهادي همچون نهاد بورس 
نقش آفريني مي كن��د و اهميت پيدا مي كند. به همي��ن دليل در همين 
راستا بحث بورس در دولت جدي گرفته ش��د. يك نمونه اش اشاره اي بود 

كه مطرح شد. 
ما در سال 84 وضعيت بازار س��رمايه مان چگونه بوده و امروز به چه ترتيبي 
است. در سال 84 كل معامله اي كه در بازار سرمايه ايران چه در بورس كالا 

و چه در بورس اوراق بهادارصورت مي 
گرفت 8 هزار و 100 ميليارد تومان 
بود ك��ه در پاي��ان س��ال 87 اين 
عدد به 22 هزار ميلي��ارد تومان 
بالغ ش��د. 8 هزار و 100 ميليارد 
تومان به 22 هزار ميليارد تومان 
رس��يد كه اگر آن را با رشد بقيه 
حوزه ه��ا در نظ��ر بگيريد قطعا 
رش��د پرش��تاب تري بوده است. 

امسال هم به رغم اينكه به هر حال 
با بحران جهاني مواج��ه بوديم. اين 

رشد ادامه پيدا كرده تا جايي كه طي 
7 ماهه اول س��ال حجم معاملات انجام 

گرفته در بازار بورس اوراق بهادار و بورس كالا به عدد 12 هزار ميليارد تومان 
نزديك ش��ده آن هم بدون در نظر گرفتن معامله مخابرات. چون ما  منتظر 

هستيم ترتيبات معامله كامل شود.
به هر حال بازار س��رمايه ايران روند رو به رش��د خود را ادامه مي دهد. اين 
رشد هم فقط رشد كمي نيس��ت. رشد كيفي اس��ت. يك شاخص كمي را 
كه خدمت ش��ما عرض كردم؛ حجم بازار. يك مقدار ديگ��ر اگر دقت كنيم 
و متمركز ش��ويم روي همين بورس كالايي ببينيم چه اتفاقي افتاده است. 
حجم معاملات از 2400 ميليارد تومان در سال 84 به 8100 ميليارد تومان 
در سال 87 رسيده. در 7 ماهه امسال از 5 هزار ميليارد تومان عبور كرده اما 
ملاحظه مي كنيد كه ما شاهد اين هستيم كه ابزارهاي جديد مالي در اين 
بازار عرضه شده. در س��ال گذشته ما ش��اهد عرضه معاملات آتي يا فيوچر 
بوديم آن هم با در نظر گرفتن ملاحظات شرعي. به نظرم ظرافت، سختي و 
حلاوت كار در اقتصاد ايران بر مي گردد به اين كه ش��ما بايستي از ابزارهاي 
نوين استفاده كني ولي بايستي خيلي ملاحظات را در نظر بگيري از جمله 
ملاحظات ش��رعي. مهم اين نيس��ت چه حجمي از فيوچر در سال گذشته 
در بورس كالاي ايران ش��كل گرفته،  مهم اين است كه متخصصين مالي ما 
موفق ش��دند بتوانند با علماي ما در معرفي اين ابزار در قالب اس��لامي و با 
رعايت نكات شرعي به تفاهم برسند و به توفيق دسترسي پيدا كنند كه من 
از همين جا تش��كر مي كنم در عين حال از علما و انديشمنداني كه در اين 

راستا به ما كمك كردند سپاسگزاري مي كنم.
اتفاق جالب ديگري كه افتاد، تنوع محصولات بود. دوس��تاني كه تحولات 
بورس كالا را دنبال مي كنند خاطرشان هست كه روزهاي اول ما چند قلم 
كالا در بورس معامله مي كرديم و امروز با س��ربلندي اع��لام مي كنند كه 
حدود 60 قلم محصول پتروشيميايي و از اين خانواده در بورس كالا معامله 

مي شود. مطرح مي شود كه طلا آمده است، سكه هم به آن مي پيوندد. اين 
هم يكي ديگر از دستاوردهايي بوده كه حاصل تلاش دوستان ما در سازمان 

بورس و بورس كالا بوده  است.
اتفاقي كه حالا امروز دارد مي افتد اين است كه ما داريم حركت مي كنيم به 
اين سمت كه پوش��ش بورس را به لحاظ جغرافيايي بيشتر كنيم. در بورس 
تهران هم امكان معامله محصولات پتروشيميايي توسط خارجيان بود ولي 
در بورس كيش اين امكان بسيار گسترده تر شده و بسيار تسهيل شده  لذا  
اين تكليفي كه به عهده گذاش��ته شده 
مبني  بر  اينكه  م��ا حركت كنيم به  
سمت بين المللي شدن بورس ها ، 
در بورس كالا امروز دارد اتفاق مي 
افتد و از اين بابت هم بسيار جاي 

خوشبختي است.
 حرك��ت ها و برنامه ه��اي دولت 
در جهت حمايت از توس��عه بازار 
س��رمايه همچنان پابرجاس��ت و 
ادامه پيدا مي كند. م��ن اين وعده 
و اطمينان را  به فع��الان و همكاران 
عزيز در بازار س��رمايه مي دهم كه روز 
به روز ترجيحات بيش��تري براي اين بازار 
با توجه به مزاياي بيشماري كه برش��مردم فراهم مي شود. من به دو نمونه 
اشاره مي كنم. در برنامه پنجم احكام متفاوتي ديده شده. يكي از اين احكام 
آن اس��ت كه معاملاتي كه در بازار يا بورس كالا صورت م��ي گيرد از انجام 
تشريفات معاملات معاف شود يعني از مزاياي ترك تشريفات بهره مند شود 
و اين خود خيلي مزيت بالايي خواهد بود. انشاءالله لايحه اي كه فوريت آن 
در مجلس تصويب شد و الان در كميس��يون اقتصاد هم تصويب شده- كه 
همين جا من از نمايندگان كميس��يون اقتصاد و مجلس كه ش��رف حضور 
هم دارند در مجلس ما تشكر مي كنم- تصويب بشود آن ترجيح مالياتي هم 
كه آقاي نژاد سليم گفتند، فراهم مي شود. در آنجا پيش بيني شده شركت 
هايي كه محصولات شان را در بورس كالا عرضه مي كنند به تناسب عرضه 

محصولات شان در بورس كالايي از معافيت مالياتي هم بهره مند شوند. 
اما من مي خواهم از همين فرصت اس��تفاده كنم و به چند نكته مهم تاكيد 
كنم. اگر مي پذيريم كه رقابت چيز خوبي است اگر مي پذيريم كه سياست 
هاي كلي اصل 44 قانون اساس��ي نس��خه شفابخشي اس��ت براي اقتصاد 
ايران بايستي الزامات آن را هم بپذيريم. نمي ش��ود ما فرض كنيم كه بازار 
محصولات پتروشيمي رقابتي مي شود ولي بازار خوراك پتروشيمي رقابتي 
نشود. امكان ندارد. اين جمع نقيضين محال است. اگر مي خواهيم حركت 
كنيم به سمت بازار رقابتي و ادعا بر اين است كه حركت به سمت بازار رقابتي 
سبب جلب و افزايش انگيزه حضور بخش غيردولتي در اقتصاد مي شود نمي 
توان به اين فضايي كه امروز در اقتصاد ايران وج��ود دارد و بخش بزرگي از 
اقتصاد ايران تحت عنوان بازار انرژي، حامل هاي انرژي در انحصار و چمبره 
قيمت هاي دولتي باقي اس��ت، اميدوار بود. اين امكان پذير نيست. چگونه 
مي شود يك محصول اوليه يا ماده اوليه را قيمت گذاري كرد، بعد فرآورده 
هاي آن را قيمت گذاري نكرد. شما يكي از اين محصولات را انتخاب كنيد، 

International Oil and Petrochemical Products Trading Floor

طبق لايحه اي كه تقديم مجلس شده و 
كليات آن نيزتصويب شده است، شركتهايي 
كه محصولاتشان را در بورس كالا عرضه كنند 

به تناسب عرضه محصولاتشان در بورس كالا از 
معافيت مالياتي بهره مند مي شوند
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مثلا  نفت يا گاز. آن را قيمت گذاري كنيد. بعد حلقه هاي بعدي را ببينيد.  
كدامش را  مي توانيد  قيمت گذاري نكنيد.  همان  ش��بهه اي  كه گاه پيش 
مي آمد. فكر مي كرديم كه مي ش��ود قيمت خوراك كه گاز باش��د يا نفت 
را يارانه اي بدهيم ولي قيمت پتروش��يمي را آزاد كنيم. خيلي زود متوجه 
شديم كه ادامه اين سياس��ت امكان پذير نيست. لذا امروز اقتصاد ايران يك 
كار مهم بايد انجام دهد و آن اين اس��ت كه الزامات رقابت را بپذيرد. الزامات 
كارايي را بپذيرد. الزامات بهره وري را بپذيرد. طرح هدفمند كردن يارانه ها 

همين الزام را تامين مي كند. 
من احساس مي كنم كه ما در اطلاع رس��اني مان موفق نبوديم كه گاه يك 
نسخه شفابخش به مثابه يك داروي تلخ تلقي بشود. اگرچه براي شفا برخي 
مواقع ما بايد تلخي دارو را تحمل كنيم ولي لازمه آن اين اس��ت كه دارو را 
درست معرفي كرده باش��يم. من از فعالان اقتصادي ، نمايندگان رسانه اي 
خواهش مي كنم كه اين هجمه التهاب آفريني كه مانع اجراي  اين  نسخه  
ش��فابخش مي ش��ود را كمك كنيد كنار بگذاريم و تبديلش كنيم به يك 
جنگ آرامش بخش��ي. اجراي اين طرح براي اقتصاد اي��ران اجتناب ناپذير 
است. گزارش هاي متعددي ارائه شده اس��ت. آخرين گزارش، گزارشي بود 
كه مركز پژوهش هاي مجلس ارائه كرده بود كه طي 8 س��ال آينده امكان 
صادرات نفت نخواهيم داش��ت. بنده خودم بارها و بارها اين را با اس��تفاده 
از دانش و تجرب��ه اي كه از محضر همكاران م��ان در صنعت نفت فرا گرفته 
بودم عرض كرده ام كه با اين روندي كه ادامه م��ي دهيم در نيمه دوم دهه 
نود هرچه نفت مي فروش��يم بايد برويم گاز وارد كنيم . خوب وقتي كه اين 
مشكلات را مي بينيم. روند بي رويه مصرف را مي بينيم. شدت اتلاف منابع 
را مي بينيم. غيرش��فاف بودن بازارها را مي بينيم، چ��را بخاطر بعضا تلخي 
دارو از مداوا اجتناب مي كنيم. من خواهش مي كنم از فعالان اقتصادي ، از 
همكاران مان در بازار سرمايه كه در جهت اين موضوع و اين كار به ما كمك 
كنيد و از رس��انه هاي گروهي هم خواهش مي كنم كه بياييم حالا كه اصل 
اين طرح پذيرفته ش��ده،  فوريتش راي آورده، كليت��ش راي آورده و بخش 

عمده اي از موادش راي آورده كمك كني��م آرامش در جامعه ايجاد 
شود و همراهي مردم را داشته باشيم. شرط موفقيت اين طرح همراهي 

مردم است كه انشاءالله با كمك ش��ما فراهم مي شود. اين را هم باز تاكيد 
مي كنم كه اگر فكر مي كنيم كه مي توانيم نه��اده ها و حامل هاي انرژي را 
قيمت گذاري كنيم ولي بورس نفت و پتروشيمي داشته باشيم به نظرم به 
بن بست مي رسيم. قطعا امكان پذير نيست. لذا امروز بنده صادقانه و صريح 
خدمت شما عرض مي كنم كه توفيق همين طرح هم در گرو اقدامات اصلاح 

ساختاري از جمله هدفمند سازي يارانه هاست. 
به هر حال اين سياست انشاءالله اجرا مي شود. به درستي هم اجرا مي شود 
و ما شاهد اين هس��تيم كه همزماني يك چنين اقدامي فوايد بورس نفت را 
هم براي ما به ارمغ��ان بياورد. آقاي دكتر صالح آب��ادي گفتند كه ما و ديگر 
كش��ورهاي صادركننده نفت و صادركننده گاز كه حالا به توليدكنندگان و 
صادركنندگان پتروشيمي هم ش��هرت يافته ايم، متاس��فانه در بازارهاي 
  price taker  جهاني گيرنده  قيمت  هستيم. به  اصطلاح  تجارت بين المللي
هستيم. در حالي كه علي القاعده بالاترين ظرفيت و امكان براي ما فراهم است 
كه به قيمت گذار تبديل شويم. امروز ما در اقتصاد ايران اين گام را برداشته 
ايم و از همين جا دعوت مي كنم از همكاران مان در كش��ورهاي منطقه كه 
به ما در اين اقدام بپيوندند. پيوس��تن آنها به اين اقدام قطعا سرعت تبديل 
كش��ورهاي توليدكننده و صادركننده نفت به تعيين كنن��دگان قيمت را 
افزايش مي دهد و اين كاملا امكان پذير اس��ت. من اميدوارم مجموعه اين 
اقدامات هم براي اقتصاد ايران هم براي اقتص��اد منطقه آينده اي به مراتب 
بهتر از آنچه كه در پيش اس��ت را رقم بزند. كيش هم به عنوان يك منطقه 
آزاد با توجه به نكاتي كه جناب مهندس كريمي فرمودند، معافيت مالياتي، 
سهولت آمد و ش��د تجار، بازرگانان، صنعتگران و همين طور پول و سرمايه 
مزيت هاي بسيار زيادي دارد. انشاءالله كه اين اقدام براي مردم ايران و مردم 

منطقه مبارك باشد. 
به بركت وجود نازنين محمد صلي الله عليه و آله و سلم.
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